
 

Zaměstnanci zaplá čou nad výd ělkem, kapsy
si namastí zbrojní pr ůmysl

  Volný  pád  státního  rozpočtu  se  nezastavil.  Když  jsem   při
pročítání tisku narazila na titulek »Schodek láme rekordy, Stanjura
plánuje rychlé šlápnutí  na brzdu«,   bylo mi jasné, že to nebude
příjemné  čtení.  Stejně  jako  mi  bylo  jasné,  že  ministr  financí
zareaguje  na  rekordní  schodek  tím  zřejmě  jediným  nástrojem,
kterým asociální Fialova vláda disponuje – sáhne na peníze dalším
skupinám  obyčejných  poctivě  pracujících  lidí.  Letošní  schodek

státního rozpočtu činí již v květnu přes 270 miliard korun. Vláda se přitom prostě už
nemůže neustále dokola vymlouvat na dění ve světě – letošní schodek je totiž zatím
ještě o 16 miliard vyšší, než v květnu 2021, kdy vrcholila pandemická krize. S tímto
tempem zadlužování míří vláda k celkovému letošnímu schodku okolo 450 miliard, což
by bylo  ještě  o  třicet  miliard  více  než při  rekordním deficitu  právě  covidem nejvíce
poznamenaného  roku  2021.   Kdo  by  čekal,  že  vláda  konečně  představí  nějakou
dlouhodobou koncepci či investiční záměry, které napomohou zhoršující se stav státní
kasy zvrátit, je samozřejmě na omylu. Stanjura naopak při popisu onoho »šlápnutí na
brzdu« předem deklaruje, že nepůjde o populární kroky.
  Komu všemu tedy plánuje Fialova vláda vzít peníze? Na pozoru by měli být především
státní  zaměstnanci.  Ty  podle  Stanjurova  návrhu  čeká  i  přes  zdražování  veškerého
myslitelného zboží snížení platu o 5%. O desetinu se pak mají snížit výdaje na výzkum
vývoj a inovace, z jednotlivých resortů pak škrty nejvíce zasáhnou Ministerstvo školství,
které by příští rok mělo dostat o 29 miliard méně než letos. Naopak nejvíce peněz, hned
48 miliard,  dostane přidáno Ministerstvo obrany.  Ve školství  se holt  zřejmě  bohužel
nevyskytují takové příležitosti pro předražené a nepotřebné nákupy, které představují
pro konkrétní zájmové skupiny možnost k obohacení.
 Vláda chce upevnit pozici ČR jakožto montovny, představující levnou pracovní sílu pro
západ. Vláda chce mít nadále z ČR zemi, kde se neinvestuje do vzdělání, budoucnosti
a  pokroku,  zemi,  kde  lidé  nedostávají  za  svou  odvedenou  práci  patřičnou  mzdu.
Zároveň chce mít vláda z ČR zemi, která bude disponovat nepotřebnými stíhačkami,
pro které nebude mít využití, přitom bude čerpat nemalé prostředky na jejich provoz.
Tohle je investiční plán Fialovy vlády a alarmující vize pro ČR.
  Také poslední Stanjurův návrh škrtů se okamžitě, prakticky jako každé vládní opatření
vlády v boji s krizí, dočkal kritiky z celého spektra kruhů. Kritizují jej jak ekonomové, tak
odbory. Např. Odborový svaz zdravotnictví a sociální péče ČR trefně upozorňuje na to,
že návrh na snížení platových tarifů zaměstnanců veřejných služeb a veřejné zprávy
připravilo Ministerstvo financí tajně a bez připomínkového řízení ho předložilo rovnou do
vlády. Pro Fialovu vládu je však tento postup u nepopulárních kroků již běžnou praxí. 
 Kdeže jsou Piráti? Proč tomu mlčky přihlížejí? Heslo »Pusťte nás na ně« už překryly
korýtka, u nichž se zapomnělo i na tolik omílanou transparentnost, kterou piráti chtěli
vždy a všude. Ale kdeže loňské sněhy jsou. Všichni si jistě ještě dobře vzpomínáme na
nedávné vládní zneužití stavu legislativní nouze.
  Odbory na mimořádné tiskové konferenci mimo jiné připomněly, že když počátkem
roku 2022 zrušila nová vláda schválené zvýšení plateb zdravotního pojištění za státní
pojištěnce a připravila tak zdravotnictví  o 14 miliard korun, argumentovala, že místo
toho nastavila valorizaci plateb za státní pojištěnce, která bude do zdravotnictví přinášet
potřebné finance, navíc předvídatelným způsobem. Nyní chce Ministerstvo financí tuto
valorizaci pro rok 2024 zcela zrušit! Pak se není čemu divit, že zdravotnictví zase bude
o něco méně dostupné, neboť hráč počítačových her Vlastimil Válek připravuje zrušení
téměř 3 desítek pohotovostí.
  I na tenhle způsob chaotického vládnutí, kdy vláda jedná zcela v rozporu s tím, co
dříve již slíbila, existuje precedens. . Pokud tedy nelze Fialově vládě něco vyčítat, je to
kontinuita. Jen škoda, že občané musí při projevech zástupců pětikoalice předpokládat
opak toho, co je jim zrovna slibováno.
Odborový svaz zdravotnictví  a sociální péče pak na tiskové konferenci  vyjádřil  ještě
jednu legitimní obavu, a to sice obavu z toho, že snížení platových tarifů ještě prohloubí
krizi s chybějícím počtem zaměstnanců  ve zdravotnictví,  sociálních službách, ale i  v
ostatních  veřejných  službách  a  veřejné správě,  což pro  občany bude resultovat  ve
zhoršení  kvality  a  dostupnosti  potřebné  péče  a  potenciální  vážné  komplikace  při
vyřizování  jejich záležitostí.  Přesto při  obrovské inflaci  vláda pro letošní  rok  odmítla
těmto  zaměstnancům  zvýšit  platové  tarify  a  odměny  slíbené  místo  nich  dostali  jen
někteří. V roce 2024 chce vláda všem těmto zaměstnancům platové tarify o 5 % snížit! I
tohle je vize ministra Stanjury a Fialovy vlády pro naši zemi.
  Zoufalý postup Fialovy vlády nadále trefně okomentoval například ekonom investiční
skupiny CFG Vladimír Pikora. Dle něj vláda zcela rezignovala na to, aby akcelerovala
českou ekonomiku. Podle Pikory by se  »přitom s vyšším růstem mnoho věcí, třeba i
vyšší dluh, vyřešilo samo,«  přičemž dodává, že u vlády bohužel postrádá jakoukoliv
koncepčnost. Vládu Petra Fialy pak připodobňuje k partě hasičů,  která nahodile hasí
ohniska problémů, ale jen pramálo se stará o to, aby vůbec nehořelo. Anebo jinak, aby
měla na hašení vůbec vodu.  »Chtěl  bych místo vlády hasičů vládu stavitelů,  lidí, po
kterých něco zůstane,« tvrdí Pikora.
  I přesto vláda v jednom člověku zastání našla. Bohužel pak i přes asociální kroky
našla zastání v člověku, který by měl být nejvíce ze všech na straně obyčejných lidí.
Ano, mluvím o prezidentu Petru Pavlovi. Znovu se totiž ukazuje, jak nebezpečné je mít
na všech klíčových postech volené zástupce z jednoho politického tábora, nakolik se
prezident Pavel nechal slyšet, že plánované Stanjurovy kroky i přes kritiku ekonomů a
odborů podporuje. Já tedy nevím, ale člověk snad nemusí být zrovna ekonom na to,
aby mu bylo jasné, že při snížení platů v době masivní inflace rapidně klesne životní
úroveň lidí. A právě další vlna zdražování byla jedním z dalších témat, o kterých jsme se
mohli  minulý týden dozvědět  z  tisku. Znovu totiž začaly růst ceny pohonných hmot,
předpokládá  se  další  skokové  zdražení  cen  energií,  radnice  zvedají  ceny  nájmů
obecních bytů až o dvojnásobek a znovu se lidem v ČR zvýší také cena mobilních dat,
která dlouhodobě patří mezi nejvyšší v Evropě. Prezident Pavel přesto kvituje vládní boj
s krizí za pomoci škrtů, které lidem v klíčových profesích seberou peníze.  Nezbývá, 

než si položit otázku, kam až chce vládní garnitura vzniklou situaci nechat zajít. 
  Cítím potřebu zmínit také nový a v poslední době hojně diskutovaný plán Evropské
komise v její snaze o prevenci a potírání sexuálního zneužívání. Ano, ochrana dětí a
mladistvých ve virtuálním prostoru určitě je a v následujících letech kvůli stále 
zrychlujícímu  technologickému pokroku  také bude  jedním  z  klíčových  politických
témat.  Prevence by ovšem měla  probíhat  cestou  osvěty.  Nikoliv  ve  formě  zcela
zásadních a bezprecedentních zásahů do soukromí jedince. Podle nového návrhu
Evropské komise by v budoucnu mělo docházet ke kontrole každé soukromé zprávy
na  sociálních  sítích,  každé  SMS  a  k  odposlouchávání  každého  uskutečněného
hovoru. Služby jako Gmail  nebo WhatsApp by dle představeného návrhu musely
implementovat nástroje, které by automaticky skenovaly soukromé maily a zprávy a
vyhledávaly by potenciálně závadný obsah. Kromě toho, že by šlo o radikální zásah
do práva na soukromí, takto získaná citlivá data by mohla být také velmi snadno
zneužitelná  a  toto  zneužití  by  mohlo  vést  až  k  pronásledování  lidí  kvůli  jejich
nepohodlným názorům.
   Již nyní přitom podle nedávných dat SANEPu má více než polovina Čechů strach
z toho otevřeně  vyjádřit  své názory.  Vážně  se chceme dostat do situace, kdy se
budeme bát  je  sdělit  své  rodině  a  přátelům  přes  textové  zprávy,  nebo  budeme
vystrašení při odesílání každého obyčejného mailu? V současné době si není složité
představit ani tento nejhorší případ, jako reálné nebezpečí, které ve svém důsledku
povede  k  zahlcení  bezpečnostních  složek,  jež  budou  muset  kontrolovat  a
vyhodnocovat ohromné množství zpráv. Algoritmy navíc nejspíše nebudou schopny
dokonale filtrovat zprávy, které budou představovat reálné riziko, a tak lidské zdroje
budou čerpány na scestné řešení této agendy namísto toho, aby proti sexuálnímu
násilí  bojovaly  efektivnějšími  způsoby.  Ruku  v  ruce  s  tím  samozřejmě  raketově
porostou také potřebné finanční zdroje na vyhodnocování informací a ve finále si tak
daňový poplatník absolutní ztrátu svého soukromí ještě zaplatí.
  Je pro mě zcela zarážející, že většina členských států s návrhem Komise souhlasí.
Souhlasí i  s tím,  že se mají  hromadně  kontrolovat  nejenom zprávy na sociálních
sítích,  ale  i  hlasové  hovory,  i  když  většina  sexuálního  zneužívání  souvisí  právě
s texty, obrázky či videi. Negativní stanovisko k návrhu však zaujala například Právní
služba  samotné  Komise,  dle  které  má  navržené  nařízení  negativní  dopad  na
základní práva a může vést k omezování svobody slova. Vzhledem k postoji Komise
a členských států je však Evropský parlament jedinou legislativní institucí, která se
může proti monitorování soukromých konverzací postavit. Ve výboru pro vnitřní trh a
ochranu spotřebitelů, který připravuje stanovisko pro výbor pro občanské svobody,
spravedlnost a vnitřní věci, jsem se stala stínovou zpravodajkou u tohoto návrhu.
Mým cílem je buďto odstranit veškeré problematické aspekty návrhu, a navrhnout je
skutečně prospěšnými opatřeními, jako větším důrazem na linky pomoci,  či  učinit
proces nahlašování sexuálního zneužívání snadnější a přehlednější, či návrh jako
takový  odmítnout.  Jednání  však  budou  i  v rámci  Parlamentu  složitá  a  následná
jednání s Komisí a Radou snad ještě složitější.
  I proto je důležité dát v příštích volbách jen těm subjektům, které budou chránit
právo jednotlivců na soukromí. Právo, které KSČM nejen v Evropském parlamentu
chránila  vždy.  Ano,  všichni  se  shodneme  na  potřebě  bojovat  proti  sexuálnímu
zneužívání, ale pojďme pro to učinit kroky, jež jsou skutečně potřebné a neporušují
základní práva občanů Evropské unie.
.

Miloš Zeman exkluzivn ě pro iportaL24.cz     (II.) : 
Vládní  balí ček? Stačily by dva body místo
šedesáti!
Minule  jsme  vám  p řinesli    1.  část  ozhovoru  s     bývalým
prezidentem  Milošem  Zemanem .  Druhá  část  interview  se
naopak týká hlavních aktuálních politických témat d neška, ale
i  výhledu  na  p říští  volby.  Kriticky  se  exprezident  vyjád řil
například  k chystané  vládní  d ůchodové  reform ě  či  tzv.

konsolida čnímu  balí čku,  ale  nap říklad  také  k osob ě  ministra  zahrani čí  J.
Lipavského (Piráti) a neodpustil  si  ani popíchnutí směrem k ČSSD či  KSČM,
dvěma levicovým, dnes mimoparlamentním, stranám…
Domácí  politikou nyní  hýbe takzvaný konsolida ční  balí ček.  Už teď  zaznívají
kritiky,  že  jsou  to  vlastn ě  jenom  tupé  škrty,  p řehazování  pen ěz  z  jedné
hromádky na druhou či že ani t řeba snížení DPH na potraviny o t ři procentní
body  nezlevní  jejich  ceny,  když  zárove ň  zvýšíme  o  dv ě  procenta  DPH  pro
právnické  osoby.  Jak  hodnotíte  opat ření  z konsolida čního  balí čku?  Já  se
domnívám, že  konsolidační  balíček   je  tříšť  vzájemně  provázaných,  asi  šedesáti
nápadů,  které mají jeden společný jmenovatel, a sice, že jejich ekonomický efekt,
tedy dopad do snížení  deficitu  státního rozpočtu,  bude nižší,  než se očekává,  a
sociopolitický dopad, tedy nespokojenost občanů,  bude vyšší,  než se očekává. A
sám jsem navrhl, protože se opozici někdy vytýká, že nemá vlastní alternativu, dvě
konkrétní opatření, která by výrazně snížila rozpočtový deficit, protože souhlasím s
tím, že kritika má být doprovázena i vlastním alternativním návrhem.
Povídejte…    Zaprvé vrátit daně z příjmů fyzických osob na původní úroveň, protože
zákon o jejím snížení měl platit podle důvodové zprávy pouze dva roky. A zadruhé v
rámci rušení daňových výjimek zrušit  slevu na poplatníka. Znáte Besídku zvláštní
školy? Tam učitel, co se jmenoval Zelí, říká: »Nechci tu slevu zadarmo.« Tak přesně
to je sleva na poplatníka. První opatření by přineslo 120 miliard rozpočtové úspory,
druhé pak 80 miliard. A strukturální deficit je zhruba 200 miliard. Takže ano, bylo by
to nesporně  také nepopulární  opatření,  ale zahrnovalo by pouze dva body,  nikoli
šedesát. Ale na rozdíl od konsolidačního balíčku by deficit skutečně téměř vymazalo,
což  by  ovšem  vedlo  ke  snížení  inflace  a  tedy  ke  zlepšení  životních  podmínek
běžných občanů, na které ta inflace výrazně dopadá. Nezapomeňte, a to si také naši
politici,  kteří  nejsou  ekonomové  –  a  podotýkám,  že  ani  ministr  financí  nemá
ekonomické  vzdělání  –  neuvědomují,  že  nejdůležitější  faktorem  inflace  je  právě
rozpočtový deficit.
Ano, mj. kv ůli investicím. A práv ě s tím souvisí i chystaná d ůchodová reforma.
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Jak se na ni díváte? Protože vláda argumentuje tím,  že slabší ro čníky nebudou již
v blízké dob ě schopny »vyd ělávat« na d ůchody pro ty starší. Není lepším krokem
udělat n ějaká propopula ční opat ření, která by do budoucna pomohla? Bezesporu
ano. To souvisí i s tématem rodinné politiky. Víte, parlament se teď právě má zabývat
manželstvím  pro  všechny a  také nepatrně  zapomíná na  to,  že  stejnopohlavní  páry
nejsou schopny plodit děti,  takže tam asi propopulační opatření příliš nezaberou. Ale
jinak si myslím,  že především důchodová reforma není  žádná reforma,  je to pouze
změna určitých parametrů.
Veřejnost je stále více kritická k p ětikoali čnímu kabinetu. Všeobecn ě se má za to,
že opozi ční hnutí ANO za dva roky jasn ě vyhraje parlamentní volby. Ale zárove ň je
tam jeden otazník – že se nebude mít s kým spojit, nebo bude muset sáhnout po
něčem, s čímž máte vy jako premiér zkušenosti z roku 1998, te dy po n ějaké nové
opozi ční smlouv ě… Je několik variant. Můj názor spočívá v tom, že není důvod, proč
by neměla  existovat spolupráce Andreje Babiše a Tomia Okamury, nemají-li  být oba
obejití  nějakou narychlo slepenou pětikoalicí  nebo jinou iks-koalicí.  To za prvé. A za
druhé – myslím si, že ne každá strana, která podporuje vládu, musí být sama nutně ve
vládě.  Vy sám jste  zmínil  opoziční  smlouvu,  kde nejsilnější  opoziční  strana toleruje
menšinovou vládu za určitých podmínek. V případě opoziční smlouvy to byl požadavek
ODS na průběžné snižování rozpočtového deficitu a tento požadavek jsem řádně plnil.
Zamíchat  kartami  nicmén ě  můžou  i  tzv.  malé  strany,  jež  dnes  jsou  mimo
parlament. Myslíte, že jednou z t ěch stran, která by p řekro čila 5% hranici, m ůže
být i ČSSD?  Tato nejstarší strana v zemi m ěla sjezd v Plzni. Co od n ěj očekáváte?
Na  můj  vkus  má  sociální  demokracie  příliš  časté  sjezdy,  ale  volby  se  nevyhrávají
četností sjezdů,  ale výrazným zviditelnění se – zejména vedoucích představitelů této
strany – což se bohužel poněkud nedaří. Já bych samozřejmě přál sociální demokracii,
aby alespoň  byla  v  PS,  ale  záleží  to  na  jejím  pozitivním programu.  Nestačí  jenom
kritizovat. A záleží to také na charismatu vedoucích představitelů.
Zeptám se tedy p římo. Mají vedoucí p ředstavitelé ČSSD charisma?
Chci být zdvořilý, a proto na tuto otázku neodpovím.
Na levici dochází i k vytvá ření nového hnutí. Vám velmi dob ře známý, expremiér
Ji ří Paroubek založil spolek Nespokojení, jehož cílem je sjednotit levicové strany
a hnutí u nás. Jeho členy či  sympatizanty jsou i sociální demokraté, kte ří  vám
kdysi  byli  blízcí,  jako  Michal  Hašek,  Zden ěk  Škromach či  Jana Volfová.  Je  to
podle vás správná cesta, nebo vzhledem k aktuální s ituaci ve spole čnosti p ředem
odsouzená k nezdaru?  Terminologicky bych upozorňoval, že hnutí ANO je Asociace
nespokojených občanů, takže tento název není příliš originální. Jinak ale platí totéž, co
jsem před chvílí řekl o sociální demokracii. Jiří Paroubek byl bezesporu člověk, který
sice u některých lidí  vyvolával  antipatie,  ale na druhé straně  byl  schopný manažer.
Jestliže  se  mu  podaří  z  toho  hnutí  nespokojených  občanů  vytvořit  nějaký  silnější
politický subjekt, záleží nejenom na něm, ale i na lidech, jimiž se obklopí.
Chce se obklopit i lidmi z KS ČM. Jak vidíte její budoucnost?  Naprosto stejně. To
znamená, že nechci urazit paní Konečnou. Chci pouze upozornit, že předsedou strany
nemůže být  nikdy europoslanec,  protože jste-li  europoslanec,  tak  trčíte  v  Bruselu a
nemůžete  se  dostatečně  věnovat  domácím  záležitostem  –  byl  byste  kapitánem
fotbalového týmu, který hostuje v zahraničí, zatímco zanedbává ligové zápasy.
A ješt ě jeden subjekt, když dovolíte, bych zmínil. Hodn ě se o n ěm mluví, a to je
strana PRO Jind řicha Rajchla, která úsp ěšně  svolává statisícové demonstrace.
Jsou podle vás ty demonstrace k n ěčemu, když stejn ě o všem rozhodují volby? A
může strana PRO ve volbách usp ět a zamíchat složením Sn ěmovny?
Demonstrace jsou vždy k něčemu, protože jsou minimálně indikátorem nespokojenosti
občanů. Samozřejmě, aby tato strana PRO získala větší pozici, potřebuje vedle kritiky,
tedy negativního programu, mít i pozitivní program. Je možná moje chyba, že jsem se s
tímto programem dosud neseznámil, protože jsem ho nikde neviděl.
Je podle  vás  správn ě,  když  se  používají  v  médiích  nebo  i  ze  strany vlád ních
představitel ů  slova  jako  dezinformáto ři  nebo  dezoláti?  Když  už  jste  zvolil
sportovní terminologii, oplatím stejnou mincí, není  to podle vás mimo fair play?
Na to jsem mnohokrát reagoval a vždy stejně. A sice tím, že jsem citoval jednu větu ze
Smetanovy  opery Braniboři  v  Čechách.  Ta  věta  zní: »My  nejsme  lůza,  my  jsme
lid.« Takže když o někom říkáte, že jsou lůza, chcimírové, desoláti a podobně,  tak v
podstatě kritizujete lid, a tím si kálíte do vlastního hnízda.
Teď čekají zajímavé volby, a to na sousedním Slovensku. Rád bych se zeptal na
váš názor na výroky českého ministra zahrani čí J.Lipavského, který varoval p řed
tím, co bude, když se Robert Fico stane premiérem. Je podle vás Fico skute čně
takovým  nebezpe čím  a  přestanou  se  evropské  státy  na  Slovensko  dívat  jako
partnerský  stát,  jak  se  domnívá  šéf  české  diplomacie?  No,  jestli  si  dobře
vzpomínám, tak paní Pekarová Adamová před maďarskými volbami vyzvala maďarské
voliče, aby vyhnali Viktora Orbána, načež Viktor Orbán v těchto volbách drtivě zvítězil.
Možná i díky paní Pekarové. Očekávám, že Robert Fico vyhraje slovenské volby spolu
se stranou Petera Pellegriniho, což jsou dvě sociálně demokratické strany. A uznejte, že
je  to  kuriozita.  A možná,  že  se  tak  stane  i  díky  výroku pana  ministra  Lipavského,
kterému se přezdívá »bejby ministr«.
A nemůže  oběma,  jak  říkáte,  sociáln ě  demokratickým  stranám  uškodit  to,  že
prezidentka Čaputová posunula termín voleb až na zá ří, místo června? Nabízí se
paralela s tím, co se v ČR stalo v roce 2009…      Co přesně máte na mysli?
To,  jak Ústavní  soud zm ěnil  podzimní  termín  p ředčasných voleb  na jaro 2010.
Mezitím vládl  ú řednický kabinet  a lidé zapomn ěli  na kauzy p ředešlé pravicové
vlády a tu novou pak znovu skládala ODS…   Domnívám se, že tady těch několik
málo měsíců nerozhoduje. Lidé zase nemají tak krátkou paměť. Ano, kdyby šlo o odklad
o několik let, tak bych souhlasil.  Odklad o několik měsíců, není  velký problém.
Zmínili jsme slovenské i české parlamentní volby, ale co ty prezidentské za p ět
let? Vidíte n ějakou osobnost, která by se mohla postavit Petru Pa vlovi? Nebo je
to p ředčasná otázka, a tudíž hloupá?   Určitě to není předčasné. Ale odpověděl bych
spíše obecně,  nikoli tedy ad hominem, ale ad rem. Podívejte se, ať to bude kdokoli,
bude to muset být člověk – muž či žena – který je už dnes dobře známý. Nevěřte tomu,
že během pěti let se tady vynoří jako Fénix z popela nějaká nová, zázračná, skandály a
aférami nepolíbená bytost andělského typu.  A kdo z těch potenciálních uchazečů  to
bude, to ukáží dějiny. Ale že by to byl jakýsi nováček, to i po zkušenosti, kterou zde nyní
máme  –  totiž  že  nováčci  v  politice  zpravidla  neuspějí  –  pokládám  za  téměř
vyloučené.                                                        Petr Kojzar

ZÁTAH GESTAPA NA ČABÁRNĚ 4. června 1942

V době nejistoty druhé světové války byla Čabárna poklidnou oázou, schovanou pod
haldou.  Tuto  idylu  přeťala  mylná  interpretace  heroického  dopisu,  ve  kterém  byla
Čabárna zmíněna, dopisu adresovaného Jiřinině bývalé spolužačce Anně, chudému a
v dětství exkomunikovanému děvčátku, které se nešťastně zamilovalo.
Nicotnou  souhrou  okolností  byly  za  oběť  vybrány  právě  Lidice:  3.  června  se
dostal Jaroslavu  Pálovi, majiteli  továrny  na  baterie  ve Slaném, do  rukou  podezřelý
milostný dopis adresovaný jedné ze zaměstnankyň továrny, jisté Anně Marusczákové

z Holous u Brandýska.V něm stálo: „Drahá Aničko! Promiň, že ti píši tak pozdě… Co
jsem  chtěl  udělat,  tak  jsem  udělal.  Onoho  osudného  dne  jsem  spal  n ěkde
na Čabárn ě. Jsem  zdráv.  Na  shledanou  tento  týden  a  pak  se  už  neuvidíme.
Milan.“ Pála, ať už v domnění, že pisatel dopisu může být zapleten do atentátu, či v
obavách, že může jít o provokaci, uvědomil četnictvo, a to dopis postoupilo gestapu.
Za  úsvitu  4.  června  1942  přepadlo  Čabárnu  gestapo  hledající  Heydrichovy
atentátníky. „Přijeli sem vojáci a bylo jich tu strašně moc. Namířili na nás pušky, že
chtějí  dovnitř.  Všechny  chlapy  vyvedli  ven  -  jak  byli,  jak  spali  -  v triku  a
v podvlíkačkách. Zaháněli je do naší uličky, a když někdo něco řekl, tak ho zmlátili,
že  mu  tekla  krev,  a  já  jsem  je  tady  na  dvorku  omývala.  Chtěli  všechny  muže
z Čabárny, museli jsme najít tatínkův úmrtní list.“ Jiřině Šnoblové se podařilo ještě
v průběhu  vyšetřování  osadu  opustit  a  společně  s budoucím  manželem  Jiřím
spěchali  do  města  varovat  své  přátele  před  raziemi.                         .
Gestapo  zadrželo jedenačtyřicet  čabárenských  mužů  a  po  nikam  nevedoucích
výsleších  je  předalo  kladenské policii.  Byli  prozatímně  internováni  v kasárnách a
vykonávali  úklid  města.  Po  vypálení  Lidic  dne 11.  června několik  čabárenských
mužů propustili ostatní až 12. června. Ti ani nevěděli co se v Lidicích stalo, že 173
mužů bylo  zavražděno, O ženách a dětech se vědělo jen to, že byly odvezeny do
Kladna.   V osadě od té doby panovalo citelné napětí, které se až do konce války
nevytratilo.  Dokonce  i  sousedské  vztahy  pohasly,  ve  všech stále  dýmal  oheň
hořících Lidic. Jiřího Šnobla se události hluboce dotkly, později – už jako velvyslanec

věnující  se  celosvětovému  odzbrojení  –  napsal:
„Tak jsem to viděl, tak jsem to prožil a tak jsem to
nosil v srdci a v duši po celý život... můj blízký druh,
kamarád a spolužák z kladenské reálky  František
Seidel... navždy zmizel v plamenech té Sodomy a
Gomory,  zažehnuté  oněmi  nacistickými  barbary.
V hrůze  a  děsu  jsem  se  tehdy  díval  do  toho
dýmajícího pekla na vzdáleném obzoru, kam jsem
hleděl  z vrcholu haldy nad naší osadou, a vnímal
jen  ty  plameny,  které  nikdy  neuhasnou  a
nepřestanou připomínat to,  na co se nesmí nikdy
zapomenout  –  a  co  se  už  nesmí  opakovat!
Pravidelně, kolem 4. června jezdíme na Čabárnu a
na  dům  Ivana  Šnobla,  (syn  Jana  a  Jiřiny
Šnoblových),  dáváme  za  KSČM  věneček,  jako

vzpomínku na ty hrůzné dny. Dne 5. června jsme se zde sešli a  připomněli si, že
před  81. roky došlo k této hrůzné události..  Pietního aktu se zúčastnili,  za  OV
KSČM ss. Eva Vlčková, František Zvonař, Jiří Kůstka, za ZO  KSČM Cvrčovice ss.
Ladislav Nyš, Božena Muselová, Jiří Musel.                               LN,   foto. Jiří Kůstka

  STARÉ POVĚSTI ČESKÉ - PŘÍBĚHY DÁVNÉHO ČASU
Před časem jsem v seriálu o našich dějinách uváděl staré pověsti české tak, jak je
popsali  dávní  kronikáři.Tak,  jak  je  využili  naši  buditelé,  kteří  se  snažili  zachovat
národní povědomí a dokázat právo Čechů na svou vlast. Nedá mi to, ještě jednou se
k nim vrátím. Dnešní hostorici a moderní archeologie mají mnohem víc předpokladů
k tomu, aby se zjistilo, jak to vlastně  bylo. I  když jsou si vědomi, že se to nikdy
nepodaří. Zůstaneme u toho, že se to tak mohlo stát, pravděpodobně, snad, možná
bylo. Řekl bych, že čím méně faktů, tím větší snaha historiků. Proč? Měli bychom
vědět,  kdo  jsme,  odkud  jsme  přišli  a  kam  máme  směřovat.  Jsme  Češi,
životaschopný,  historicky  vzniklý  národ  a  chceme  jimi  zůstat.  Není  třeba  nic
idealizovat.  Jedno  víme určitě,  nestalo  se  tak,  jak  napsali  staří  kronikáři.  Ti  byli
poplatní  vládnoucí  vrstvě,  oslavovali  jejich  předky a  jejich  činy,
zdůvodňovali  jejich  nároky  na  vládu.  Kosmas  logicky  stranil
Přemyslovcům a dokazoval, že právě jim patří výsada vést národ.
Byl to člověk na 11. století všestranně vzdělaný, znal co psali jeho
předchůdci,  znal  antiku  a  její  báje,  znal  i  legendy  severské,
germánské  písemnosti,  staroindické  báje  a  plně  toho  všeho
využíval,  (Kosmova  kronika ).  Vyprávění  starců,  na  které  se
odvolává - přenos dávných příběhů pomocí potulných zpěváků, to
se dělo ve starém Řecku. U nás nic takového neexistovalo. Že
Češi přišli do prázdné země, je také pochybné. Osídlení bylo asi
jen  velice  řídké,  tvořili  ho  možná  zbytky  Keltů,  Langobardů,
Alamanů, v době stěhování národů přicházely a odcházely i jiné etnické skupiny. Ví
se také, že v té době byla velká morová epidemie. Nezvykle silná sopečná činnost
způsobila, že bylo málo slunce, musela být velká neúroda. Proč Kosmas volí latinu?
V jedenáctém století se na našem území mluvilo více jazyky, soudí odborník, tak aby
to  bylo  čitelné  pro  všechny.  Obchodními  cestami,  které  vedly  přes  naše  území
proudilo nejen zboží, ale také vědomosti, kultura, možná i písemné doklady. 
 Archeologie  pracuje  několika  metodami  současně.  Zkoumá pohřebiště,  sídliště,
srovnává  fyzické  vlastnosti  pohřbených,  DNA,  šperky,  nářadí,  obřady,  kulty,
samozřejmě  bádá  v  archivech,  srovnává  historické  prameny a  hledá  souvislosti.
Dochází k názoru, že naše  staré pověsti byly ovlivněny antikou, severskými ságami,
germánskými i staroindickými a možná i arabskými legendami.
Začneme Čechem. Je postavou fiktivní, Kosmas logicky předpokládá, že když přibyli
„Boemi“, musel být někdo, kdo je vedl, nějaký hrdina, zakladatel. Vystoupil na horu -
stejně  jako  Mojžíš.  Pohřební  panychida  za  Čecha  je  takovou  stálicí  ve  více
kulturách. Kosmas ví, že aktéry je třeba řádně pojmenovat. Činí tak.  Moudrý Krok
má  předobraz  -  možná  v  polském  Krakovi,  Crocco  byl  legendární  představitel
Alamanů, jméno Krók je uvedeno na jednom slavném runovém kameni v Dánsku.
Krok měl tři dcery, což je předobraz skandinávských sudiček. Jedna byla věštkyně,
druhá léčitelka,  třetí  znala  čarovné rituály.  Bivoj,  vítězící  nad kancem je přejat  z
antiky. Stejně tak dívčí  válka. Libuše – věští slávu rodu, jiní nárok nemají. Vybírá
Přemysla, ve století jedenáctém žena nemůže být vládkyní. Motiv zaktnuté otky a
lýčených střevíců také není původní.  Další paralely – Lucká válka má předobraz v
historické události mladšího data. Bojácný vládce vysílá do boje hrdinu, který vítězí,
ale  sám  padne  –  to  je  také  častý  legendární  motiv.  Historik  si  všímá,  že  bájní
následovníci nejsou řazeni genealogicky, ale jako výčet jmen, které se hodí do rytmu
vyprávění.
Už končím. Pro úplnost uvádím, že jsem čerpal převážně z nové knihy  historika a
archeologa  Petra Charváta , který ovšem uvádí nejen své závěry, ale také nározy
dalších odborníků, třeba pánů Karbusického, Třeštíka, paní Zábranské a dalších.
Pavel Hruban
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